

## 摘要

**题目：**基于地域特色的江苏省徐州市乡村景观设计研究

**作者姓名：**廖宝松

**学位：**美术硕士

**专业：**艺术与设计

**日期：**2023

**导师：**

**主导师：**Assoc.Prof.Huang Huiling

**副导师：**Assoc.Prof.Tian Shangfei

---

本论文的研究目的是分析江苏省徐州市吴邵村乡村景观的发展背景、地域特色、文化价值和存在的问题,设计江苏省徐州市地域特色吴邵村乡村景观,评估江苏省徐州市地域特色吴邵村乡村景观设计及提出设计策略。基于国家乡村振兴战略背景下,立足江苏省徐州市本土乡村地域特征,以江苏省徐州市地区具有典型地域特色的吴邵村为研究和设计的落脚点,利用访谈、调查、观察和文献调查法,以问卷和访谈表为研究工具,得出的结论主要包括:1、通过观察、调查、和访谈,分析江苏省徐州市吴邵村具有的独特建筑特色、地域性景观特色、多样民俗特色,有一定的地域特色乡村景观发展研究价值,同时吴邵村的景观建筑和景观绿化也存在很多的问题。2、通过场地勘察和村民调查数据分析,对江苏省徐州市吴邵村的民居建筑进行修复改造设计、增添特色景观小品和公共空间,绿化景观方面要丰富植被多样性和季相性。3、选取村民、游客 15 人

对徐州吴邵村乡村景观设计方案进行评估，数据显示对设计方案感到满意 ( $\bar{X} = 4.39$ ,  $S. D = 0.65$ )。

使用模块化设计方法和嵌入式实践等做出一套基于地域特色的乡村景观设计方案，为江苏省徐州市地区乡村的宜居环境提升注入动力，同时突出地域特色文化价值，为江苏省徐州市地区的乡村提供绿色生态宜居和地域文化凸显的景观实体环境。

**关键词：**徐州, 地域特色, 乡村景观设计

## Abstract

**Title:** The Rural Landscape Design in Xuzhou City, Jiangsu Province Based on Regional Characteristics

**Author:** Mr.Liao Baosong

**Degree:** Master of Fine Arts

**Major Field:** Art and Design

**Academic Year:** 2023

**Advisors**

Assoc.Prof.Huang Huiling

**Major-Advisors**

Assoc.Prof.Tian Shangfei

**Co-Advisors**

The research purposes of this paper are to analyze the development background, regional characteristics, cultural value, and existing problems of the rural landscape of Wushao Village in Xuzhou City, Jiangsu Province, to design the rural landscape of Wushao Village with regional characteristics in Xuzhou City, Jiangsu Province, to evaluate the rural landscape design of Wushao Village with regional characteristics in Xuzhou City, Jiangsu Province, and to propose design strategies based on the background of the national rural revitalization strategy and the local rural characteristics of Xuzhou City, Jiangsu Province. Using interviews, surveys, observations, and literature for the research methods, then questionnaires and interview forms are used as research tools, and the conclusions drawn mainly include: 1.) Through observation, investigation, and interviews, this study analyzes the unique architectural characteristics, regional landscape characteristics, and diverse folk customs of Wushao Village in Xuzhou City, Jiangsu Province. It presents a certain research value for rural landscape development with regional characteristics. At the same time, there are also many problems in the landscape architecture and green landscape of Wushao Village. 2.) Through site investigation and village survey data analysis, the residential buildings in Wushao Village, Xuzhou City, Jiangsu Province are repaired and renovated, with the addition of characteristic landscape ornaments and public spaces. In terms of green landscapes, it is necessary to enrich vegetation diversity and seasonality. 3 Fifteen villagers and tourists were selected to evaluate the rural landscape design scheme of

Wushao Village in Xuzhou, and the data showed most of them were highly satisfied with the design scheme ( $=4.39$ , S. D=0.65).

Moreover, the development of a rural landscape design scheme based on regional characteristics is done by using modular design methods and embedded practices, injecting impetus into the improvement of a livable environment in rural areas of Xuzhou City, Jiangsu Province. At the same time, the cultural value of regional characteristics is highlighted. A new physical environment with green ecology, and a livable regional cultural landscape was constructed for rural areas in Xuzhou City, Jiangsu Province.

**Keywords:** Xuzhou, Regional Characteristics, Rural Landscape Design